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افزایش ۲۰ درصدی رفاهیات کارکنان دولت
وزیران،  هیات  تصویب  با  گفت:  رئیس جمهور  معاون 
کارکنان دولت ۲۰ درصد  رفاهیات مستقیم و غیرمستقیم 
 ، افزایش یافت.به نقل از سازمان اداری و استخدامی کشور
علاءالدین رفیع زاده - معاون رئیس جمهور و رئیس این 
سازمان - با اعلام این خبر گفت: افزایش ۲۰ درصدی رفاهیات 
مستقیم و غیرمستقیم کارکنان دولت در قالب بودجه ۱۴۰۳ 
قابل پرداخت است.رفیع زاده افزود: این تصویب نامه هیات 
ک عمل پرداخت  وزیران به زودی ابلاغ خواهد شد و ملا
مزایای جانبی به کارکنان دستگاه های اجرایی قرار خواهد 

گرفت.

ثبت سفارش واردات خودرو متوقف نشده است
ثبت  مجدد  توقف  با  رابطه  در  منتشره  اخبار  پی  در 
ح  سفارش خودروها آن هم به دلیل مسائل ارزی، مدیر طر
واردات خودرو وزارت صمت، این موضوع را تکذیب کرده و از 
تخصیص  حدود ٩٠٠ میلیون دلار ارز برای واردات از ابتدای 
امسال خبر داد.طی دو روز اخیر مواردی پیرامون اینکه 
ثبت سفارش واردات خودرو مجدداً متوقف شده و این 
اتفاق پس از یک دوره کوتاه حدودا یک ماهه، تکرار شده 
است، مطرح است. گفته شده که علت این توقف مجدد ثبت 
سفارش، ریشه در عدم تامین ارز مورد نیاز دارد.در این رابطه 
ح واردات خودرو وزارت صنعت،  مهدی ضیغمی- مدیر طر
معدن و تجارت- در گفت وگو با ایسنا، ضمن تکذیب این 
موضوع، اظهار کرد: ثبت سفارش متوقف نشده و فعال است. 
موارد مطروحه صحت ندارند.وی افزود: از ابتدای سال جاری 
کنون قریب به ٩٠٠ میلیون دلار تخصیص ارز برای واردات  تا

خودرو صورت گرفته است.

تلاش برای انتقال ارز نیما به بازار ارز توافقی
رئیس بانک مرکزی از فعالیت با ارز توافقی در بازار خبر 
داد و اظهار کرد: تلاش ما این است که ارز نیما را وارد بازار ارز 
خ در  خ تعیین نکنیم، بلکه نر توافقی کنیم و دیگر خودمان نر
بازار تعیین شود.محمدرضا فرزین- رئیس بانک مرکزی- در 
کرد: سیاست جدی بانک  جمعی از تولیدکنندگان اظهار 
مرکزی حرکت در مسیر بازار ارز توافقی است. این بازار در اصل 
بر اساس توافق نرخ خواهد بود و ما نیز بخشی از ارز خود را در  
آن بازار عرضه خواهیم کرد. تلاش ما این است که نرخ در یک 
خ ارز  کانال حرکت کند. حدود یک  سال است که در زمینه نر
توافقی فعالیت می کنم تا سامانه ای برای آن ایجاد شود چرا 
که سامانه نرخ ارز توافقی در کشور موجود نبود.وی افزود: ارز 
توافقی باید به صورت یک بازار باشد که در آن حراج صورت 
گیرد و افراد بتوانند در آن عرضه کنند. آفرها باید در این بازار 
مشخص باشد و به نوعی همچون بورس شود و در آن عرضه 
صورت گیرد. طی این یک سال از قوی ترین افراد در زمینه 
آی تی کمک گرفتیم تا این بازار را برای ما طراحی کنند و الان 
تقریبا به نتیجه رسیده و به صورت آزمایشی در آن معاملات 
انجام می شود.رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: در حال 
حاضر عرضه توافقی به این صورت است که دو نفر با چانه زنی 
به توافق می رسند، ولی این سامانه به بازار تبدیل می شود و 
در آن حراج صورت و نرخ شکل می گیرد. تلاش ما این است که 

ارز نیما را وارد بازار ارز توافقی کنیم.

نباید در بورس خودرو عرضه کنیم
وزیر صمت گفت: نظر شورای رقابت  درباره عدم عرضه 
خودرو در بورس درست است و نباید عرضه کنیم. در کجای 
دنیا بورسی را دارید که خودرو در آن عرضه می شود.سید 
محمد اتابک درباره اظهارات اخیر مسئولان شورای رقابت 
درباره موضوع ورود خرید و فروش اتوبوس و خودرو به بورس 
گفت: نظر شورای رقابت  درباره عدم عرضه خودرو در بورس 
درست است و نباید عرضه کنیم. در کجای دنیا بورسی را دارید 
که خودرو در آن عرضه می شود.وی افزود: خودرو در همین 
شرایط رقابتی باید شود و عرض کردم به صورت رقابتی خودرو 
باید عرضه شود. الان واردات به میزان کافی است و شاید ۴ الی 
۵ برابر سال گذشته خودرو وارد کشور می شود. امیدواریم با 
این شرایط عرضه خودرو رقابتی شود. تولید خودرو در داخل 
کشور نیز رو به افزایش است.اتابک درباره واردات خودروهای 
کار کرده گفت: الحمدالله واردات خودروهای نو در حال انجام 
است. ان شاالله واردات خودروهای کار کرده هم در شرف 
انجام است.وی در پاسخ به این سوال که آیا درخصوص تامین 
ارز مشکلی وجود دارد، گفت: خداراشکر مشکلی در تامین ارز 

نداریم و ۶۵ هزار حدودا واردات داشته ایم.

 راه اندازی سیستم تلمتری
در ایستگاه کنترل فشار تفت

و  نصب  از  ایران  گاز  انتقال  عملیات  دو  منطقه  مدیر 
راه اندازی موفق سیستم تلمتری و فلوکامپیوتر در ایستگاه 
کنترل فشار تفت خبر داد. به گزارش روابط عمومی منطقه دو 
عملیات انتقال گاز ایران، اسدا... مهری با بیان این خبر گفت: 
، دبی  این اقدام مهم، امکان ارسال لحظه ای اطلاعات فشار
و سایر پارامترهای گاز به مرکز دیسپچینگ را فراهم کرده و به 
پایداری شبکه انتقال گاز کمک شایانی خواهد کرد. اسدا... 
مهری افزود: پیش از این، امکان اندازه گیری دقیق جریان گاز 
مصرفی در ایستگاه کنترل فشار تفت و ارسال آن به مرکز کنترل 
کنون می توانیم به  وجود نداشت. با راه اندازی این سیستم، ا
صورت لحظه ای از وضعیت جریان گاز و سایر پارامترهای مهم 
کید کرد و گفت:  مطلع شویم. وی بر اهمیت این دستاورد تا
انتقال به موقع و دقیق اطلاعات به مرکز دیسپچینگ، امکان 
مدیریت بهتر شبکه گاز را فراهم کرده و به ویژه در زمان های 
پیک مصرف، به پایداری شبکه کمک خواهد کرد. اسدا... 
مهری همچنین به خودکفایی منطقه در اجرای این پروژه 
اشاره کرد و گفت: تمامی مراحل نصب، برنامه ریزی و راه اندازی 
این سیستم توسط کارشناسان متخصص واحد ارتباطات و 
فناوری اطلاعات منطقه انجام شده است و این امر نشان از 
توانمندی بالای نیروهای داخلی منطقه داردبا راه اندازی این 
سیستم، منطقه دو عملیات انتقال گاز ایران گام مهمی در 

جهت ارتقای سطح پایش و کنترل شبکه گاز برداشته است. 

اخبار

طرح  تولید ضربتی بنزین راهی 
برای کاهش واردات

با رشد ۷. ۴ درصدی مصرف روزانه بنزین در 
ایران و رسیدن به ۱۲۲ میلیون لیتر در آبان ماه، 
وزارت نفت به افزایش تولید و ارتقای کیفیت 
ح های تولید  سوخت اقدام کرده است؛ طر
ضربتی بنزین در پاسخ به تقاضای فزاینده، 
اجرایی شده اما مسئولان بر لزوم مدیریت 
مصرف و همکاری گسترده برای جلوگیری از 
کید دارند.   بحران در شبکه تأمین سوخت تأ
مصرف  درصد   ۸۰ حدود  ایسنا،  به گزارش 
سوخت کشور به بنزین وابسته است که این 
به خاطر نبود برنامه ریزی جامع انرژی است. 
این وابستگی به مصرف بی رویه و افزایش 
آلودگی هوا، به ویژه در شهرها، منجر شده 
است. همچنین، فرسودگی ۵۰ درصد ناوگان 
حمل ونقل و ۹۰ درصد موتورسیکلت ها باعث 
مصرف بیش از حد سوخت و آلودگی محیط 

زیست شده است. 
کثر ظرفیت فعالیت  پالایشگاه ها در حدا
توزیع  وجود  با  نفت  وزارت  اما  می کنند، 
روزانه بیش از ۲۶۰ میلیون لیتر سوخت، با 
چالش هایی مواجه است؛ مصرف بنزین در 
ایران به طور قابل توجهی در حال افزایش بوده، 
، از ابتدای امسال تا ۱۲ آبان، به طور  طبق آمار
میانگین روزانه ۱۲۴ میلیون لیتر بنزین توزیع 
شده، در حالی که این رقم در مدت مشابه سال 
گذشته ۱۱۶ میلیون لیتر بوده است، همچنین، 
میانگین مصرف روزانه در آبان ۱۴۰۳ به ۱۲۲ 
میلیون لیتر رسیده که در مقایسه با ۱۱۴ میلیون 
لیتر سال قبل، رشد ۴ .۷ درصدی را نشان 
می دهد. این افزایش مصرف، نگرانی هایی 
درباره پایایی عرضه و نیاز به مدیریت تقاضا 

ایجاد کرده است. 
در پاسخ تقاضای رو به افزایش بنزین، شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی با اجرای 
طرح »تولید ضربتی بنزین« طی ۷۶ روز گذشته 
موفق به افزایش بیش از ۸ میلیون لیتر در تولید 
روزانه بنزین کشور شده است. در این دوره، 
خلیج فارس،  ستاره  مانند  پالایشگاه هایی 
تهران، اصفهان و تبریز سهم عمده ای در 
افزایش تولید داشتند. این افزایش تولید به 
وزارت نفت کمک می کند تا با کاهش ناترازی 
میان تولید و مصرف، وابستگی به واردات بنزین 
را کاهش دهد.  آنطور که کرامت ویس کرمی 
- مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی اعلام کرده عمده واردات بنزین ایران 
به صورت سوآپی است و در ۶ ماهه نخست 
امسال به طور متوسط روزانه ۵ .۸ میلیون لیتر 
واردات بنزین داشتیم؛ میزان واردات بنزین در 
مهرماه به ۹ میلیون لیتر در روز رسید، کیفیت 
بنزین وارداتی براساس شاخص های استاندارد 
ملی و حداقل یورو ۴ است.  در واقع یکی از 
مسائل مهم در تولید و توزیع بنزین، کیفیت 
سوخت و رعایت استانداردهای زیست محیطی 
کنون ۷۰ درصد از بنزین تولیدی  است. هم ا
پالایشگاه ها مطابق با استاندارد یورو ۴ است 
و طبق مصوبه هیات وزیران، در صورت تجاوز 
مصرف بنزین از ۸۵ میلیون لیتر در روز، وزارت 
نفت الزامی به تأمین بنزین یورو ۴ در تمامی 

کشور ندارد. 

چه نمادهایی، مثبت شدند؟
در روزی که شاخص بازار سرمایه ۷۱۱۷ واحد 
افت کرد و به رقم دو میلیون و ۱۷ هزار واحد 
معادن،  گروه های  در  نمادها  عمده  رسید، 
مثبت  اساسی  فلزات  برخی  پتروشیمی، 
شدند. به گزارش ایسنا، شاخص بازار بورس 
در شانزدهمین روز از دومین ماه پاییز کاهش 
یافت. امروز شاخص کل بورس اوراق بهادار 
تهران ۷۱۱۷ واحد افت کرد و به رقم دو میلیون 
و ۱۷ هزار و ۸۷۶ واحد رسید.  شنبه هفته قبل 
)۵ آبان( بازار سرمایه بیش از ۲۴ هزار واحد رشد 
کرد. یکشنبه نیز شاخص کل بورس اوراق بهادار 
تهران ۳۰ هزار واحد افزایش داشت. دوشنبه هم 
۲۵ هزار واحد رشد کرد. سه شنبه اما شاخص کل 
۱۵۰ واحد کاهش یافت. چهارشنبه ۹ آبان ۴۴۲۰ 
واحد افزایش پیدا کرد. شنبه ۱۲ آبان با افزایش 
۵۰۶۹ واحد مواجه شد. یکشنبه شاخص کل ۲۸ 
هزار واحد افت کرد. دوشنبه نیز با کاهش ۱۴ هزار 
واحد همراه بود. سه شنبه اما شاخص بورس 
۷۰۳۹ واحد رشد کرد. روز چهارشنبه ۱۶ آبان 
شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران با کاهش 
۷۱۱۷ واحد به رقم دو میلیون و ۱۷ هزار و ۸۷۶ 
واحد رسید. شاخص هم وزن هم ۳۲۴۶ واحد 
افزایش داشت و به رقم ۶۵۶ هزار و ۴۹۷ واحد 
رسید. در آخرین روز کاری هفته تعداد سهام 
مثبت بورس ۸۵ عدد و سهام منفی ۲۴۶ عدد 
بود. به طور کلی بازار ۰. ۳۵ درصد کاهش داشت. 
روز چهارشنبه حدود ۲۵۶ هزار فقره معامله به 
ارزش ۵۱۴۴ میلیارد تومان در بازار سهام انجام 
شد. فملی، فارس و فولاد به ترتیب بیش ترین 
از  بر شاخص بورس داشتند.  را  تاثیر منفی 
کنش نیز می توان به ذوب، وبملت  نمادهای پرترا
و خودرو اشاره کرد.  روز ۱۶ آبان ۱۴۰۳ شاخص 
فرابورس ایران نیز ۷۹ واحد کاهش یافت و به ۲۰ 
هزار و ۷۷۴ واحد رسید. تعداد معاملات دیروز 
فرابورس ۱۳۷ هزار فقره و ارزش آن ۵۶۱۱ میلیارد 
تومان بود. بپاس، و حسینا بیش ترین تاثیر منفی 
را بر شاخص فرابورس داشتند اما فزر اثر مثبت 
، کرومیت و فزر هم از نمادهای  ایجاد کرد. خاور

کنش بودند.  پرترا

کل بانک  آرمان ملی: اخیرا محمدرضا فرزین رئیس 
مرکزی، به فرزانه صادق مالواجردی، وزیر مسکن، نسبت 
به برخی از بدعت های جدید در شورای عالی مسکن 
گذاری تسهیلات مسکن و... تذکر داد و  در خصوص وا
کار بردن عباراتی چون؛ »بانک  کرد تا از به  درخواست 
مرکزی موظف است« و... در حوزه تسهیلات تکلیفی و 
مسکن با توجه به شرایط موجود و مصوبات پیشین در این 
که علاوه بر ایجاد پارادوکس ها  زمینه خودداری کند، چرا
و مشکلاتی در این خصوصی با توجه به وضعیت کنونی و 
اعتبارات موجود مشکلاتی را ایجاد می کند. فرزین در یک 
نامه مهم ۸ بندی به خانم صادق، وزیر راه و شهرسازی، 
نکاتی را درباره مصوبات شورای عالی مسکن و وظایف بانک 
مرکزی در تأمین مالی ساخت مسکن و اجرای قانون جهش 
تولید مسکن بیان کرد و خواستار این شد که بر نظرات 
کارشناسی توجه کرده و خواست که با کنار گذاشتن بدعت 
ح و تصویب موضوعات بدون  ایجاد شده در خصوص طر
بررسی و ملاحظات کارشناسی در شورای عالی مسکن را 

لحاظ کند. 
ح های غیرکارشناسی ندهید    طر

دولت  پایانی  روزهای  در  ملی«،  »آرمان  گزارش  به 
سیزدهم، شورای عالی مسکن، سقف تسهیلات نهضت 
ملی مسکن را از ۵۵۰ میلیون تومان به ۸۰۰ میلیون تومان 
افزایش داد. اقدامی که از همان ابتدا مشخص بود که با 
مخالف و سرپیچی همیشگی بانک ها مواجه خواهد شد، 
که بانک ها برای پرداخت رقم های پایین تر نیز مشکل  چرا
داشتند. با روی کار آمدن خانم صادق به عنوان وزیر راه و 
شهرسازی و مشاهدات وی از کُندی اجرای نهضت ملی 
مسکن، درصدد برآمد تا با فرزین رئیس کل بانک مرکزی 
دیدار و مصوبه پیشین را مجدداً ابلاغ کند، اقدامی که با 
مخالفت فرزین به عنوان رئیس کل بانک مرکزی دولت 
سیزدهم و چهاردهم روبه رو شد و جوابیه ای در نامه ای 
با ۸ بند به وزیر راه و شهرسازی ابلاغ شد مبنی بر اینکه؛ 
»شبکه بانکی در حال حاضر نیز در پرداخت سقف های 
فعلی تسهیلات دچار مشکلات عدیده ای است؛ لذا با 
عنایت به توان فعلی شبکه بانکی، افزایش سقف تسهیلات 
افراد تسهیلات گیرنده  تعداد  کاهش  نهایت موجب  در 

خواهد شد.« فرزین در یکی از بندهای نامه خود خطاب به 
صادق مالواجردی گفته است؛ »وفق ماده )۲( قانون جهش 
تولید مسکن، شورای عالی مسکن به منظور برنامه ریزی، 
سیاست گذاری، اجرایی سازی، نظارت و ایجاد هماهنگی 
بین دستگاه های اجرایی در حوزه مسکن و در راستای 
اجرایی نمودن ماده )۱( قانون یادشده، مبنی بر عرضه 
 ، کشور سالیانه حداقل یک میلیون واحد مسکونی در 
تشکیل می شود. بر این اساس، لازم است به منظور بررسی 
همه جانبه مصوبات اتخاذ شده در شورای عالی مسکن، 
کمیسیون های فرعی قبل از جلسات اصلی شورای عالی 
مسکن برگزار و ملاحظات و بررسی های کارشناسی لازم در 
خصوص موضوعات مطروحه پیش از طرح در شورای عالی 
کیدات  مسکن صورت پذیرد؛ لذا مقتضی است با توجه به تأ
ریاست محترم جمهوری درخصوص لزوم توجه به نظرات 
ح و تصویب  کارشناسی، بدعت ایجاد شده در خصوص طر
موضوعات بدون بررسی و لحاظ ملاحظات کارشناسی در 

شورای عالی مسکن کنار گذاشته شود.«
  دشواری خانه دار شدن 

که با مشکلات متعدد  بازار مسکن ایران سال هاست 
دست و پنجه نرم می کند. قیمت ها به دلیل تورم فزاینده 
خ ارز به صورت سرسام آور بالا رفته  و رشد افسارگسیخته نر
و قدرت خرید مردم به کاهش یافته است. سیاست های 
موجود، هر چند که در ظاهر راه حلی برای خانه دار مردم 
اعلام می شود، اما به دلیل مشکلات اجرایی و نبود منابع 
کافی، در عملی شدن تحولی در این منطقه ایجاد نمی کند. 
در نتیجه، بازار مسکن در رکود اقتصادی فرو رفت که تبعاتی 
چون کاهش ساخت و کاهش در این را نیز به همراه داشته 
است. به این ترتیب به نظر می رسد؛ بازار مسکن بدون 
تغییرات اساسی در سیاست های اقتصادی و مالی، راه به 
جایی نمی برد. زمانی که سیاست گذاران برای حل مشکل 
ساخت وساز و کاهش هزینه های تولید مسکن، راه حل های 
ارائه نمی شود، نمی توانم به بهبود  پایدار و قابل اجرا 

وضعیت مسکن امیدوار باشم. شاید نیاز باشد تا علاوه بر 
تلاش برای منابع مالی جدید، سیاست های حمایتی و 
تشویقی برای سرمایه گذاری نیز طراحی و اجرا شود تا موجب 
اعتماد مردم در این بازار به مصوبات مسئولان در حیطه 

وظایف خود شود. 
کارآمدی تنبیهات    نا

تصویب مصوبات تکلیفی مختلف در دولت سیزدهم 
به  غیرتکلیفی  و  تکلیفی  تسهیلات  گذاری  وا منظور  به 
و  گرفتن جرایم  و درنظر  بازار مسکن  رونق  برای  مردم 
که  تنبیهات بانک های مختلف باز هم به نظر می رسد 
بانک ها همچنان برایشان مطلوب تر از پرداخت تسهیلات 
خودداری کنند و تنبیه ها و جریمه ها را به جان بخرند تا به 
گر تغییرات اساسی و  تعهدات خود عمل کنند. در نهایت، ا
هماهنگی در سیاست های اقتصادی و بانکی ایجاد نشود، 
بعید است که بازار مسکن و مشکلات ساخت وساز به این 

زودی ها حل شود. 
  امیدواری با دست خالی!

فرزین در پایان نامه خود به فرزانه صادق یادآور شده 
است: علی ایحال با عنایت به همکاری و تعاملات دوطرفه 
شبکه بانکی کشور و وزارت راه و شهرسازی در راستای اجرای 
تفاهم نامه های دوجانبه درخصوص ساخت مسکن برای 
گروه های هدف و منسجم در قالب دستگاه های اجرایی، 
شبکه بانکی آمادگی خود را جهت اعطای تسهیلات مسکن 
در سقف های فعلی و چارچوب منابع و مصارف بانک اعلام 
کرده است. لذا انتظار می رود در سال جاری شاهد روند رو 
به رشد اعطای تسهیلات مزبور به متقاضیان واجدالشرایط 

توسط شبکه بانکی باشیم. 

گزارش »آرمان ملی« از تذکر رئیس کل بانک مرکزی به وزیر درباره تسهیلات مسکن

جدال فرزین و صادق بر سر تسهیلات مسکن
   بانک ها حاضرند تنبیه شوند اما تسهیلات ندهند؟ 

رئیس انجمن تلفن همراه، تبلت و لوازم 
جانبی ایران با بیان اینکه قیمت آیفون ۱۳در 
روزهای اخیر ۱۰ میلیون تومان ریزش کرده، 
گذشته وزارت صمت  گفت: در جلسه روز 
ح شد  با انجمن موبایل این موضوع مطر
که تعرفه ۱۵ درصدی واردات آیفون قطعی 
نیست و باید در کمیسیون ماده یک بررسی 
گفت وگو با  شود.  عبدالمهدی اسدی در 
ایسنا، با بیان اینکه در حال حاضر تعرفه 
همه موبایل های بالای ۶۰۰ دلار معادل ۱۵ 
درصد است، اما برای آیفون هنوز تصمیم 
قطعی گرفته نشده، تصریح کرد: ممکن است 
همین ۱۵ درصد تصویب شود یا رقم بالاتری 
در نظر گرفته شود. وی با بیان اینکه به دلیل 
تعرفه  مورد  در  قطعی  تصمیم گیری  عدم 
آیفون، ممکن است اعضای صنف درباره 
فروش آیفون ۱۳ تصمیمات هیجانی بگیرند و 

ضررهای سنگین پرداخت کنند، تصریح کرد: 
بنابراین واردکنندگان باید اطلاع داشته باشند 
که ممکن است این تعرفه تصویب نشود. 
قیمت آیفون ۱۳ در روزهای اخیر ۱۰ میلیون 
تومان ریزش کرده است. رئیس انجمن تلفن 
همراه، تبلت و لوازم جانبی ایران با بیان اینکه 
در حال حاضر موبایل های بالای ۶۰۰ دلار با ارز 
حاصل از صادرات خود به کشور وارد می شود، 
گفت: این موضوع در گذشته باعث ورود افراد 
غیرمتخصص به حوزه واردات موبایل شده 
بود، اما از سه ماه گذشته فقط شرکت هایی که 
سابقه واردات تلفن همراه را دارند، می توانند 
واردات انجام دهند.  وی با اشاره به حذف ارز 
نیمایی برای واردات موبایل های زیر ۶۰۰ دلار 
از دو ماه گذشته، تصریح کرد: موبایل های زیر 
۶۰۰ دلار با ارز حاصل از صادرات اشخاص وارد 
می شود. مشکل تخصیص ارز هم تا حدودی 

کمتر شده بود، اما دوباره مشکلاتی ایجاد 
شده است. با این حال هنوز کالا به اندازه 
کافی در بازار هست. همچنین با توجه به 
رقابتی بودن بازار موبایل، حذف ارز نیمایی 
تاثیری بر قیمت  موبایل های زیر ۶۰۰ دلار 

نداشته است. گفتنی است اخیرا بعد از دو 
سال ممنوعیت، مصوبه ای 

دولت  هیات  جلسه  در 
ممنوعیت  رفع  برای 

آیفون صادر شده که بر این 
اساس سه دستگاه شامل 

ارتباطات  صمت،  وزارت 
ریاست  حقوقی  معاونت  و 

شدند  مامور  جمهوری 
آیین نامه واردات را تدوین 

اجرا  وضعیت  هنوز  اما  کنند، 
مشخص  آیین نامه  جزئیات  و 

نیست. ابتدا تعرفه در مصوبه ۹۶ درصد اعلام 
کرد  شده بود، اما سخنگوی دولت اعلام 
خ داده و این موضوع اصلاح  که اشتباهی ر
خواهد شد. در نهایت هم دبیر هیات دولت 
اعلام کرد که حقوق ورودی مربوط به گوشی 
گوشی های  اپل در سال جاری برای 
بالای ۶۰۰ دلار مطابق قانون 
بودجه در رویه تجاری ۱۵ 
درصد و در سایر رویه ها 
۳۰ درصد تعیین شده و 
 ۶۰۰ گوشی های اپل  برای 
دلار و پایین تر حقوق ورودی 
در رویه تجاری ۵ درصد و در 
تعیین  درصد   ۶ رویه ها  سایر 
شده است، اما به نظر می رسد 
قطعی  هنوز  اعداد  این 

نیستند. 

رئیس انجمن تلفن همراه: 

تعرفه ۱۵ درصدی واردات آیفون هنوز قطعی نیست

در  گفت:  شیرخشک  تولیدکنندگان  انجمن  رئیس 
راستای تولید دارو و شیرخشک نوزاد دولت ۵۰ همت 
تسهیلات درنظر گرفته است که تا امروز برای کارخانه های 
تولیدی شیرخشک اجرایی نشده و ریالی پرداخت نگردیده 
است.  هانی تحویل زاده، رئیس انجمن تولیدکنندگان 
شیر خشک نوزاد درباره وضعیت تخصیص ارز و تولید شیر 
خشک نوزاد به مهر گفت: در راستای تولید دارو و شیر 
خشک نوزاد دولت ۵۰ هزار میلیارد تومان )همت( تسهیلات 
در نظر گرفته است که متأسفانه تا امروز برای کارخانه های 
تولیدی شیر خشک اجرایی نشده و ریالی پرداخت نگردیده 
است.  وی ادامه داد: البته در ۳ ماهه اخیر تولید نسبت به 
مشابه سال گذشته ۲۰ تا ۳۰ درصد افزایش یافته است؛ اما 
همچنان ۴۰ میلیون قوطی ظرفیت خالی در کشور وجود 
دارد.   وی با بیان اینکه ظرفیت تولید شیر خشک نوزاد در 

کشور سالانه حدود ۱۲۳ میلیون قوطی است، افزود: تولید 
سالانه بر اساس تخصیص ارز و توان مالی تولیدکنندگان در 

تأمین سرمایه در گردش صورت می گیرد.  
تحویل زاده در بخشی دیگر از سخنان خود با گلایه از 
طولانی شدن زمان برگشت پول محصولات به واحدهای 
تولیدی، اظهار کرد: امسال مدت زمان برگشت پول به 
شرکت های تولیدکننده ۳ ماه افزایش یافته و پول از سوی 
شبکه توزیع ۶ ماهه پرداخت می شود. این امر باعث کمبود 

نقدینگی در حوزه تولید شیر خشک نوزاد شده است. 
کید کرد: بانک مرکزی  وی درباره رفع کمبود نقدینگی تا
طی دستورالعملی با جزئیات نحوه عملیاتی شدن این امر 
و تأمین وجه مورد نیاز صنایع تولیدی به بانک های عامل 
باید موضوع تسهیلات ریالی را برای این محصول اساسی 

اجرایی کند. 

   صادرات قراردادی
رئیس انجمن تولیدکنندگان شیر خشک نوزاد درباره 
وضعیت صادرات هم گفت: صادرات نداریم اما با واردات 
موقت مواد اولیه و خرید آن از سوی مشتری که یک کشور 
ثانویه است، مواد اولیه در اختیار کارخانه های تولید شیر 
خشک ایران قرار می گیرد که نیاز به تخصیص ارز ندارد. 
این مواد اولیه به شرط ورود موقت از گمرکات ترخیص و 
در ادامه تبدیل به محصول نهایی شده و به کشور مقصد 

صادر می شود. 
تحویل زاده در پاسخ به این پرسش که ظرفیت ۴۰ میلیون 
که در واحدهای تولیدی خالی است چرا برای  قوطی 
صادرات قراردادی مورد بهره برداری قرار نمی گیرد، گفت: 
در این بخش هم بازار محدود است و تولیدکننده ترجیح 

می دهد نیاز بازار داخل را تأمین کند. 

رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشک عنوان کرد

شیر خشک نوزادان در انتظار تسهیلات ۵۰ همتی دولت


